

ORTHODOX WAY



ALL SAINTS OF RUSSIA ORTHODOX CHURCH DENVER, CO.

3274 E Iliff Ave Denver CO (303)757-3533
The Russian Orthodox Church Outside Russia

NOVEMBER 2010





ORTHODOX WAY

ALL SAINTS OF RUSSIA ORTHODOX CHURCH

Diocese of Western America
Russian Orthodox Church Outside Russia
3274 E. Iliff Ave.
Denver, Colorado 80210
(303) 757-3533

Parish Clergy:

Archpriest Boris Henderson, Rector
Home (303) 753-1401 Cell phone (720) 244-3255
Priest Michael Preobrazhensky
Deacon Jan Veselak
Rdr. Timothy Henderson
Taper-bearer Vladimir Lander

Parish Staff:

Warden: Alexander Yaremenko
Treasurer: Alexandra Timofeeva
Secretary: Petronia Taraschuk
Choir Director: Mat. Natalia Henderson
Sisterhood President: Alexandra Prizemin

Times of Divine Services:

Saturday 6:00 P.M. All-Night Vigil
Sunday 9:40 A.M. Hours
Sunday 10:00 A.M. Divine Liturgy

*For services on the Great Feasts, Saints' Days,
and the days of Great Lent,
check the monthly calendar.*

Namesdays

Date	Baptismal name	Last name	First name
Nov 9	Capitolina	Zhukov	Inna
Nov 11	Anastasia	Bekishev	Anastasia
Nov 11	Anastasia	Repnitskiy	Anastasia
Nov 11	Anastasia	Volkonsky	Anastasia
Nov 11	Anastasia	Zranov	Anastasia
Nov 21	Michael	Baranoff	Michael
Nov 21	Michael	Bekishev	Mikhail
Nov 21	Michael	Ionescu	Dumitru
Nov 21	Michael	Katsnelson	Michael
Nov 21	Michael	Winder	Cameron
Nov 26	Jan, Deacon	Veselak	Jan
Nov 26	John	Carey	John

May God grant them many years!

Prayers for the sick

John Dunn

Vladimir Shlomov

Deacon Jan Veselak

youth Anna Preobrazhensky

May God heal them of their ailments and give them strength during the time of illness.

On the cover—

Icon of the Mother of God “the Joy of All Who Sorrow”

Commemorated on October 24

The design of this icon depicts the Theotokos, a most beautiful blossom of heaven, standing among the flowers of paradise. Her Son is visible above her in the clouds, the King of heaven and earth. Along both sides of the icon, framing the Mother of God, are suppliants (us), asking for her intercession. She stands with her arms spread open and her head tilted as if listening. The tenderness and kindness of a loving mother are evident in her face. She stands in paradise and yet among us

The wonderworking “Joy of All Who Sorrow” Icon of the Mother of God was glorified in the year 1688. Euphymia, the sister of Patriarch Joachim (1674-1690), lived at Moscow and suffered from an incurable illness for a long time. One morning during a time of prayer she heard a voice say, “Euphymia! Go to the temple of the Transfiguration of My Son; there you will find an icon called the “Joy of All Who Sorrow.” Have the priest celebrate a Molieben with the blessing of water, and you will receive healing from sickness.” Euphymia did as she was directed by the Most Holy Theotokos, and she was healed. This occurred on October 24, 1688

Православное христианство

Святитель ИОАНН (Максимович)

Вскоре после начала распространения учения Христова среди язычников уверовавшие во Христа и ставшие Его последователями стали в Антиохии называться христианами.

Слово «христианин» указывало, что носивший то имя предал себя Христу, принадлежит Ему своим сердцем и следует Его учению. Название «христианин», хорошо определявшее сущность последователей Христа, пришлось им по сердцу, и именование их христианами из Антиохии быстро распространилось повсюду. Христиане дорожили тем именем, будучи рады называть себя по имени возлюбленного ими Учителя и Господа. Нередко на вопросы, как их имя, христиане отвечали, что имя их — «христианин». Евреи и язычники также стали называть их тем именем, соединяя с ним всю злобу и ненависть, которым они дышали против Христа. «Откуда вы родом, как вас зовут по имени и отчеству?» — спрашивает мучитель Латрониан престарелого пресвитера Епиктета и его юного ученика Астиона (память 7 июля). «Мы — христиане и рождены от христианских родителей», — отвечают они. «Не о том я вас спрашиваю, скажите имена ваши, ваше вероучение мне известно», — говорит мучитель. «Мы христиане: Единому Господу нашему Иисусу Христу поклоняемся, а идолов гнушаемся», — продолжают святые мученики. Мучитель повелевает бить их, строгать железными когтями, опалять их зажженными факелами, но ничего нельзя было услышать от них, кроме: «Мы — христиане, да будет в нас воля Господа Бога нашего». Это производит такое впечатление на одного из язычников Вигилантия, что он в течение трех дней все время повторяет в уме слова, слышанные от мучеников, а на четвертый день пред всеми заявляет: «Я — христианин» и принимает святое крещение. Многим мучениям подвергли еще после того святых Епиктета и Астиона, но они не переставали исповедовать: «Мы — христиане» и, приняв мученическую кончину через усечение их глав мечом, отошли ко Христу, Которого возлюбили и за Которого страдали. Однако, как ни ценно было христианам их имя, вскоре после начала христианства оно стало часто не соответствовать своему содержанию. Появились люди, которые, называя себя христианами, не были Христовы по духу. О них Сам Христос еще изрек: «Не всяк глаголяет Ми: Господи, Господи, внидет в Царствие Небесное, но творяй волю Отца Моего, Иже есть на небесех» (Мф. 7, 21). Предрек Христос даже, что многие будут выдавать себя за Него Самого, называя себя Его именем. «Мнози бо приидут во имя

Мое, глаголюще: аз есмь Христос» (Мф. 24, 5). Апостолы в своих богодухновенных посланиях указывали, что ложные носители имени Христова появились уже в их время, и предостерегали от всякого общения с ними. Якоже слышасте, яко антихрист грядет, и ныне антихристи мнози быша... От нас изыдоша, но не беша от нас (1 Ин. 2, 18—19),—пишет св. евангелист Иоанн Богослов. Предписывая ученикам всячески избегать споров и разногласий по вопросам, не имеющим значения для спасения (1 Кор. 1, 10—14), апостолы в то же время заповедали им совершенно чуждаться тех, кто не приносит истинного учения. Они указывали, что не по имени, а по своей вере и делам узнается истинный служитель Бога (Рим. 2, 17—29), так как, если имя не соответствует им, оно является ложным. Сам Господь в Откровении, данном св. Иоанну Богослову, грозно рек о тех, кто ложно присваивал себе имя последователей Ветхого Завета: «...говорят о себе, что они Иудеи, а они не таковы, но сорише сатанинское» (Откр. 2, 9). Равным образом и христианином в строгом смысле является лишь тот, кто исповедует истинное Христово учение и живет согласно ему. «Остались без Христа, отпали от благодати» (Гал. 5, 4),—пишет св. апостол Павел про извращающих истинное учение. Много таких извратителей истинной веры, продолжавших ложно носить имя христианин, жило еще во времена апостолов, еще больше появилось в последующие века. В отличие от таких ложных христиан, исповедующие истинную веру стали именоваться православными, ибо истинное христианство заключается в прославлении Бога своею жизнью. «Тако да просветится свет ваш пред человеки, яко да видят ваша добрая дела и прославят Отца вашего, Иже на небесех»,—заповедает Христос (Мф. 5, 16). Прославлять же Бога своею жизнью возможно лишь тогда, когда мы имеем правую веру и сию веру в то, что есть действительно истина, выражаем словами и делами. Посему православным в настоящем смысле является тот, кто исповедует правую, то есть истинную, веру и живет согласно ей. Именуя наше вероисповедание православным, мы отличаем его от ложного христианства, а называя себя православными, тем указываем, что вера наша есть истинное, неподдельное и неповрежденное христианство, и наш долг точно выполнять его учение. А что Православие не напрасно носит то имя, но есть действительная истина, исключающая возможность существования всякой иной истины, и что Православная Церковь есть именно та, о которой Христос сказал: «Созижду церковь Мою, и врата ада не одолеют ей» (Мф. 16, 18), то засвидетельствовано и подтверждено многими знаменами, совершившимися от основания

Церкви и не перестающими и ныне ярко проявляться в Церкви Православной, как и чудесами не только древних, но и в близкие нам времена просиявших святых угодников Божиих. Посему подобает нам радостно возглашать в день Торжества Православия: «Сия вера апостольская, сия вера отеческая, сия вера православная, сия вера вселенную утверди» [возглас диакона, если служба происходит в кафедральном соборе].



We Call Ourselves Christian

Saint JOHN (Maximovitch)

Soon after the teaching of Christ began to spread among the Gentiles, those who came to believe in Christ and became His followers began in Antioch to be called Christians (Acts 11:26).

The word “Christian” indicated that the bearer of that name had given himself to Christ, with all his heart he belonged to Him, and he followed His teaching. The name “Christian”—which defines well the essence of the followers of Christ—was pleasing to them, and from Antioch the practice of calling them by that name spread rapidly to other

parts. Christians prized the name. They were glad to call themselves by the name of their beloved Teacher and Lord. It often happened that, when asked their name, Christians would answer that their name was “Christian.” The Jews and pagans also began to call them by that name, attaching to it all the malice and hatred which they vented against Christ. “Where were you born, what is your name, your father’s name?” the torturer Latronius asked the elderly presbyter Epictetus and his young disciple, Astion (commemorated 7 July). “We are Christians, born of Christian parents,” they replied. “I’m not asking you that. Tell me your names,” demanded the torturer. “I know your confession.” “We are Christians. We worship the One Lord Jesus Christ. As for the idols, we abhor them,” continued the holy martyrs. The torturer commanded that they be beaten, scraped with iron hooks, scorched with flaming torches, and still nothing was heard from them but, “We are Christians; may the will of our Lord God be done in us.” This so impressed one of the pagans, Vigilantius, that for three days he found himself constantly repeating in his mind the words of the martyrs. On the fourth day he declared before everyone: “I am a Christian,” and he received holy baptism. The holy Epictetus and Astion were subject to many more tortures, but they never ceased confessing, “We are Christians.” Granted a martyric death, they were beheaded with a sword and departed to Christ, Whom they loved and for Whom they had suffered. However, as dear as their name was to Christians, it was not long after the inception of Christianity that it often began not to correspond to its essence. There were people who, while calling themselves Christian, did not belong to Christ in spirit. Christ Himself declared, *Not everyone that saith unto Me, Lord, Lord, shall enter into the Kingdom of Heaven, but he that doeth the will of My Father, which is in Heaven* (Matt. 7:21). Christ even foretold that many would try to pass for Him, calling themselves by His Name: *Many will come in My Name, saying, I am Christ* (Matt. 24:5). The Apostles, in their divinely-inspired epistles, pointed out that false bearers of the name of Christ had appeared already in their time, and they warned the faithful not to have anything to do with them: *...as ye have heard that Antichrists shall come, even now there are many Antichrists... They went out from among us, but they were not of us* (I John 2:18-19), writes the holy evangelist John the Theologian. Enjoining their disciples to avoid by all means arguments and disagreements over questions that had no bearing on salvation (cf. I Cor. 1:10-14), the Apostles at the same time commanded them to shun those who did not present the true teaching. They pointed out that a genuine servant of God is known not by his name but by his faith and by his works (Rom. 2:17-29); if the name does not correspond to a

man's faith and works, it is false. The Lord Himself, in the Revelation granted to Saint John the Theologian, speaks sternly about those who falsely appropriated to themselves the name of the descendants of the Old Testament: *[they] say they are Jews, and are not, but are the synagogue of Satan* (Rev. 2:9). Similarly, a Christian in the strict sense is only one who confesses the true teaching of Christ and who lives in accordance with it. *Christ is become of no effect unto you ...you have become estranged from Christ* (Gal. 5:4), writes the holy Apostle Paul concerning those who distorted the true teaching. Many such corruptors of the true Faith, continuing fraudulently to bear the name of Christian, lived at the time of the Apostles, and still more appeared in the centuries that followed. In contrast to such false Christians, those who confessed the true Faith began to call themselves "Orthodox,"* because true Christianity consists in glorifying God with one's life. *Let your light so shine before men, that they may see your good works, and glorify your Father which is in Heaven* (Matt. 5:14), commands Christ. To glorify God with one's life is possible only then, when we hold to the right Faith, and when we express such faith in words and deeds. Therefore, in the present meaning of the word, an Orthodox person is he who confesses the right, i.e., the true Faith and lives in accordance with it. By calling our confession "Orthodox", we distinguish it from false Christianity, and in calling ourselves Orthodox we indicate that our Faith is the true, authentic and untarnished Christianity, and it is our duty to fulfil precisely its teachings. That Orthodoxy is justifiably so-called, that it is the real truth, admitting no possible existence of any other truth, and that the Orthodox Church is the very one Christ spoke about when He said, *I will build My Church, and the gates of hell shall not prevail against it* (Matt. 16:18), is attested and confirmed by the many signs evinced from the Church's foundation and which to this day continue to manifest in the Orthodox Church, as, for example, the miracles wrought not only by saints of ages past, but also by those God-pleasers close to us in time. Therefore, we have every reason to joyously proclaim: "Confirm, [O Lord], this apostolic Faith, this Faith of the fathers, this Orthodox Faith, this catholic Faith."



О Веселом Празднике Тыквы

Наступило время, когда общество, в котором мы живем, с восторгом готовится к “празднику” Halloween. Однако далеко не всем известно, что он из себя представляет, каково его происхождение и сущность и почему он противоречит учению Церкви.

Праздник Halloween появился среди кельтских племен Англии, Ирландии и северной Франции (Галии) в дохристианскую эпоху. Являясь язычниками, кельты верили в зарождение жизни из смерти. Начало “нового” года, новой жизни вообще, они отмечали глубокой осенью, в ночь с 31-го октября на 1-ое ноября, когда начиналась пора холода, тьмы и смерти. В эту ночь они прославляли языческого бога Самхаина, почитаемого ими как Повелителя Смерти. В канун “новогоднего торжества” друиды (кельтские жрецы) тушили домашние очаги, огни, костры, светильники. Вечером следующего дня они зажигали огромный костер, на котором совершались жертвоприношения князю тьмы и смерти. Друиды верили, что если Самхаин останется довольным жертвенными воздаяниями своих верных, он разрешит душам умерших посетить в этот день свои дома. Отсюда и берет начало укоренившийся в языческом мире обычай бродить в ночь на Halloween разряженными в костюмы приведений, ведьм и всяких других духов, символизирующих общение с загробным миром и нечистой силой.

Важной частью языческого культа является также и “забава” Trick-or-

Тreat, представляющая собой ритуализированный акт приношения темным силам, состоящим на службе у Самхаина. Считалось, что души умерших, воцарившиеся в мире тьмы, холода и смерти, в день своего посещения мира живых испытывают неутолимый голод. Поэтому кельские язычники готовили угощения блуждающим во мраке ночи духам, ибо верили, что если они не будут умилостивлены приношениями, то гнев и проклятия Самхаина обрушатся на людей.

Вот каков истинный смысл этого языческого праздника. Совершенно очевидно, что православному христианину невозможно принимать участие в подобных “торжествах,” ибо это есть прямое выражение идолопоклонничества, измена Господу Богу нашему и нашей Св. Церкви. Принимая участие в ритуале подражания мёртвым, скитаясь во мраке ночи и выпрашивая или раздавая угощения, мы проявляем желание войти в общение с мёртвыми, чей повелитель уже не Самхаин, но сам Сатана, Лукавый, восставший против Господа Бога. Раздавая угощения мы не просто дарим конфетки невинным детям, но преподносим дар в память и честь Самхаина, а значит и Сатаны.

Есть и другие обычаи, относящиеся к Halloween, от которых нам следует отойти. Например, все возможные гадания, пророчества, колдовство и ворожба или обычай выставлять тыкву с вырезанной на ней страшной рожицей и зажженной внутри свечой, называемый “Jack O’Lantern” (Джек Лампадный). В тыквы (а в древние времена использовались и другие овощи) приносили “новый” огонь от священного костра, а рожица на тыкве служила образом мёртвых. Такой “священный светильник,” горевший всю ночь, является бесовским извращением святой лампы, зажжённой перед образом Спасителя и Его угодников. Даже украшение дома подобной тыквой с “весёлой” рожицей уже является участием в языческом празднике смерти.

Святые отцы раннехристианской Церкви, которая в то время была строго православной, старались противостоять языческой традиции кельтов и установили в этот же день христианский праздник Всех Святых (в Восточной Церкви поминание Всех Святых совершается в первое воскресенье Пятидесятницы). От праздника Всех Святых и происходит слово Halloween - т.е. All Hallows’ Even, что значит “канун Всех Святых,” которое со временем сократилось до “Hallow E’En.” К сожалению, по незнанию или невежеству людей, языческое празднество, отмечаемое в один день с христианским праздником Всех Святых (на Западе), стали ошибочно называть Halloween.

Наусилия Церкви побороть языческий праздник антихристиански настроенные люди ответили еще большим проявлением ревности в этот вечер. Многие обряды совершались при осквернении и издевательствах над христианскими богослужениями, наряжались скелетами в насмешку над почитанием Церковью мощей святых, украденные кресты и даже Св. Дары употреблялись для кощунственных действий. Обычай выпрашивания подаяний превратился в систематическое преследования христиан, которые в силу своих убеждений не могли принимать участие в празднике, посвященному князю тьмы и смерти.

Приверженность западного общества языческому празднику свидетельствует о том, что попытки Западной церкви заманить языческое празднование христианским праздником и понятиями не имели успеха. Но почему языческий культ, явно противоречащий православной вере, так прочно укоренился среди многих христиан? Причины всего этого коренятся прежде всего в духовной апатии и вялости христиан, которые обильно питают безбожие, атеизм и богоотступничество. Общество, убеждая нас в том, что Halloween и подобные ему праздники, несмотря на свои явные языческие истоки и идолопоклонническую сущность, безвредны, невинны и не имеют большого значения, подрывает тем самым наши духовные устои, способствует распространению маловерия и атеизма.

“Праздник” Halloween подрывает самые устои Св. Церкви, основанной на крови мучеников, отказавшихся хоть как-либо почитать или служить идолам. Св. Церковь должна занять строгую позицию противления подобным явлениям, раз нам Христос Спаситель сказал, что Господь Бог нам судия во всех наших поступках и убеждениях и что наши дела могут быть или “ЗА БОГА” или “ПРОТИВ БОГА.” Нет среднего “нейтрального” пути.

Сегодня мы являемся свидетелями зарождения сатанинских культов. В ночь на 1-ое ноября совершаются сатанинские “службы,” имеются сведения о похищении и убиении служителями Сатаны маленьких детей. Теперь сатанисты уже приступили и к ритуальному убиению православных священнослужителей, как неоднократно случалось в штате Калифорния... Везде Сатана протягивает сети с целью поймать как можно больше невинных людей. Газетные лавки полны печатного материала о спиритизме, сверхъестественных явлениях, сеансах, пророчествах и всевозможных действиях, вдохновляемых бесами. Все эти дела служат Сатане, ибо они исходят не от Духа Святого, но от духа прискорбного мира сего.



Why don't we celebrate Hallow'een?

Archbishop Kyrill of San Francisco and Western America

It is that time of the year when the secular society in which we live is preparing for the festival of Halloween. Many do not know its spiritual roots and history, and why it contradicts the teachings of the Church. The feast of Halloween began in pre-Christian times among the Celtic peoples of Great Britain, Ireland and northern France. These pagan peoples believed that life was born from death. Therefore they celebrated the beginning of the “new year” in the fall (on the eve of October 31 and into the day of November 1) when, as they believed, the season of cold, darkness, decay and death began. A certain deity whom they called Samhain was believed by the Celts to be the Prince of Death and it was he whom they honored at their New Year’s festival.

From an Orthodox Christian point of view, we can see many diabolical beliefs and practices associated with this feast which have endured to this time. On the eve of the New Year’s festival, the Druids, who were the priests of the Celtic cult, instructed their people to extinguish all hearth fires and lights. On the evening of the festival, a huge bonfire built from oak branches (oak was regarded by the Celts as sacred) was ignited. Upon this fire sacrifices were burned as an offering in order to appease and cajole Samhain, the Prince of Death. It was also believed that Samhain, being pleased by the offerings, allowed the souls of the dead to return

to their homes for a festal visit on this day. It is from this belief that the practice of wandering about in the dark dressed up in costumes imitating ghosts, witches, hobgoblins, fairies, etc. grew up. For the living entered into fellowship and communion with the dead by what was, and still is, a ritual act of imitation, through costume and the activity of wandering around in the dark of night, even as the souls of the dead were believed to wander.

The dialogue of trick or treat is also an integral part of this system of beliefs and practices. It was believed that the souls of the dead who had entered into the world of darkness, decay and death, and therefore into total communion with and submission to Samhain, bore the affliction of great hunger on their festal visit. Out of this grew the practice of begging, which was a further ritual enactment and imitation of what the Celts believed to be the activities of the souls of the dead on their festal visit. Associated with this is the still further implication that if the souls of the dead and their imitators were not appeased with “treats”, i.e., offerings, then the wrath and anger of Samhain would be unleashed through a system of “tricks”, i.e. curses. Such is the true meaning of this pagan feast. It is then evident that for an Orthodox Christian participation at any level is impossible and idolatrous, resulting in a genuine betrayal of God and Church. If we participate in the ritual activity of imitating the dead and wandering in the dark asking for treats or offering them to children, we then have willfully sought fellowship with the dead, whose Lord is not Samhain, but rather Satan. It is to Satan then that these treats are offered, not to children.

There are other practices associated with Halloween from which we must stay away, such as sorcery, fortune telling, divination, games of chance, witchcraft and the carving of an ugly face upon a pumpkin and then placing a lit candle within the infamous Jack O’ Lantern. The pumpkin (in older days other vegetables were used) was carved by the Celts in imitation of the dead and used to convey the new light (from the sacred oak fire) to the home where the lantern was left burning through the night. This “holy lantern” is no other than an imitation of the truly holy votive light (lampada) offered before an icon of Christ and the saints. Even the use and display of the Jack O’Lantern involves participation in this “death” festival honoring Satan.

The Holy Fathers of the first millennium (a time when the Church was one and strictly Orthodox) counteracted this Celtic pagan feast by introducing the Feast of All Saints. It is from this that the term Halloween developed. The word Halloween has its roots in the Old English of All Hallow E’en, i.e., the Eve commemorating all those who were hallowed

(sanctified), i.e. Halloween. Unfortunately, either due to lack of knowledge or understanding, the Celtic pagan feast being celebrated on the same day as the Christian feast of All Saints (in western Christendom) came to be known as Halloween.

The people who remained pagan and therefore anti-Christian reacted to the Church's attempt to supplant their festival by celebrating this evening with increased fervor. Many of these practices involved desecration and mockery of the Church's reverence for Holy Relics. Holy things, such as crosses and the Reserved Sacrament, were stolen and used in perverse and sacrilegious ways. The practice of begging became a system of persecution designed to harass Christians who were, by their beliefs, unable to participate by making offerings to those who served the Lord of Death. One can see in contemporary Western society that the Western Church's attempt to supplant this pagan festival with a Christian feast failed. How then did something that is so obviously contradictory to the Holy Orthodox faith gain such acceptance among Christian people?

The answer is spiritual apathy and listlessness which are the spiritual roots of atheism and turning away from God. Today's society urges one that Halloween and other such festivities, notwithstanding their apparent pagan and idolatrous origin, are nonetheless harmless and of no consequence. Upon closer consideration these pagan festivals are the source for destroying any kind of spiritual foundation and lead to disbelief and outright atheism.

Halloween undermines the very basis of the Church which was founded on the blood of martyrs who had refused, by giving up their lives, to partake in any form of idolatry

Holy Mother Church must take a firm stand in counteracting any such (pagan) events. Christ taught us that God is the judge in all our actions and beliefs and that we are either *for God* or *against God*. There is no neutral or middle of the road approach.

Today we witness a revival of satanist cults; we hear of satanic services conducted on Halloween night. Children are kidnapped by satanists for their ritualistic sacrifices. Orthodox clergy are ritualistically killed as has happened more than once in California. Everywhere Satan reaches out to ensnare as many innocent people as possible. The newsstands are filled with material on spiritualism, supernatural phenomena, seances, prophecies and all sorts of demonically inspired works. These works all serve Satan, for they are not the fruit of the Holy Spirit, but the fruit of the spirit of this world.



The Last Leaves (Vasili Nesterenko, 1995)



Winter in Vladykino (Vasili Nesterenko, 1993)

**ALL SAINTS OF RUSSIA
c/o AMVROSY PATTON
512 CLARK ST
GOLDEN CO 80403**

FIRST CLASS MAIL